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Zdravý rozum 
 

 Mnoho národů po celém světě používá rčení významově identická k 

našemu zdravý rozum. Každá kultura si uvědomuje, že přirozené chápání života 

kolem nás s logickými kroky i důsledky je důležitým předpokladem správného 

vývoje stabilní společnosti. Původní rčení zdravý selský rozum vystihoval 

přirozenou zkušenost generací vycházející z osvědčeného chování jednotlivců i 

společnosti mezi sebou nebo vůči přírodě. Sedláků ubylo, ale zůstal alespoň 

zdravý rozum. Někdy bývá opožděn za rychlostí vývoje, nečekanými 

technologiemi, rychlými proměnami společenských norem. Stále ale podněcuje 

k přemýšlení o logice a směřování světa. Dnes rychleji než dříve musíme 

reagovat na změny ve společnosti, které jsme si před pár roky ani neuměli 

představit. Digitální technologie, virtuální svět, nejrůznější formy soužití osob i 

národů nebo umělá inteligence jsou trvalou motivací k přemýšlení, jak všechny 

tyto „novoty“ přijmout a převést do každodenní reality, aby přinášely užitek. 

Vždy budou snahy ke zneužití a v době, kdy ani odborníci neumí na první 

pohled odlišit skutečnost od uměle vytvořeného, dobra od zla, přichází 

nezbytnost užívat zdravý rozum k odlišení zlata od pozlátka, přirozeného od 

umělého, demokracie od autoritářství, svobody od zotročení ve všech sférách 

života. Od vztahu k přírodě, ke společnosti, svobodě, technologiím či k sobě 

navzájem. 

            -jc- 

 

Zprávičky ze školy a školičky 
 

Zprávičky ze školy 
 

Školní rok se chýlí ke konci, ale u nás ve škole není čas zahálet. Od 

posledních zpráviček jsme toho opravdu hodně stihli. Můžete sami posoudit a 

přečíst si, co se u nás děje. 

7. 3. se naši mladší žáci (1.-3. třídy) vydali autobusem do Chocně, kde 

navštívili městskou knihovnu. Tam byl pro ně připraven program, díky kterému 

se dozvěděli něco nového nejen o knihách. Dětské oddělení bylo pro děti velmi 

poutavé a prostředí tam je jistě inspirovalo k další četbě.  

11. 3. přišel do školy p. Rensa, který měl pro děti připravenou přednášku 

na téma Živočichové v našem okolí. Vyprávění bylo obohaceno o fotografie, 

které p. Rensa sám pořídil. Tímto mu děkujeme       .  

2. 4. nás navštívili dva lektoři z Brna (skupina Science ON) s vědeckým 

představením VŠEMI SMYSLY. Děti si zkusily oklamat všechny své smysly a 

pomocí pokusů zjistily, jak fungují a proč jsou pro nás v životě tak důležité. 
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Celé představení bylo nejen pro děti opravdu fascinující! 

10. 4. byl velkým dnem pro předškoláky. Ve škole totiž probíhal ZÁPIS 

DO 1. TŘÍDY, kterého se zúčastnilo 7 dětí a celkem 6 z nich usedne 1. září 

poprvé do školních lavic. Jistě jsou už teď plné očekávání a chystání aktovek a 

penálů. Všechny se tu na ně moc těšíme. 

16. 4. proběhla ve škole, jako každoročně, velikonoční dílna. S proutky 

k nám opět zavítal pan Andrle z Němčic a jeho pravou rukou byl pan Kafka. 

Chlapci si s jejich pomocí upletli krásné pomlázky. Novinkou jsou i nově 

zakoupené ponky, kde si mohli, nejen chlapci, vyrobit něco ze dřeva. Holky 

zase barvily vajíčka, pletly jidáše a vyráběly velikonoční dekorace. Díky 

krásnému počasí zbylo i dost času na klasické staročeské hry venku – cvrnkání 

kuliček či špaček. 

25. 4. se někteří žáci (a žákyně) naší školy účastnili oblastního kola 

fotbalového turnaje McDonald’s Cup. Díky jejich předvedené hře, dobrým 

výsledkům a kapce štěstí postoupili do okresního kola, které proběhlo 5. 5. 

Jejich motivace byla natolik veliká, že už nešlo prohrát, a dostali se i do 

KRAJSKÉHO KOLA. To se konalo v Pardubicích 12.5. To je veliký úspěch 

naší školy a je třeba ho vyzdvihnout. V krajském kole předvedli to nejlepší, co 

umí, a díky tomu skončili druzí v Pardubickém kraji a celkově na 4. místě za 

kraj Vysočina a Pardubický kraj. Velké díky patří nejen hráčům a hráčce 

(Lauře Novákové), ale i trenérům TJ Sokol České Heřmanice a tatínkům, kteří 

věnovali svůj čas a podporovali naše žáky až do konce. DÍKY!! 

7. 5. byl opět důležitým dnem nejen naší školy, ale i školky. Konala se 

totiž BESÍDKA KE DNI MATEK. Tradičně probíhala v kulturním domě a 

celou akci zvučil pan Rensa. Všichni žáci pilně trénovali a jejich píle byla 

odměněna velkým potleskem. Děti i paní učitelky jsou vždy mírně nervózní, 

aby se vše povedlo, tak doufáme, že se všechna vystoupení přítomným líbila. 

16. 5. odjeli žáci 4. a 5. třídy na exkurzi do Prahy. Navštívili tam Pražský 

hrad (s programem Hra na hrad), Zlatou uličku, chrám sv. Víta, Karlův most 

nebo Václavské náměstí. Třešničkou na dortu byla dětmi velmi oblíbená 

konzumace jídla a pití v McDonaldu či KFC. Každý si jistě přišel na své a žáci 

se vrátili domů plni společných zážitků       . 
 

Do konce školního roku nás ještě čeká návštěva SVČ v Litomyšli, kde se 

všichni zúčastní kurzu sebeobrany (jako odměna – dárek ke Dni dětí). A když 

počasí dovolí, bude i zmrzlina       . Dále starší žáky čeká praktická část 

dopravní výchovy ve Vysokém Mýtě, pro všechny pak preventivní program od 

Policie ČR, sportovní odpoledne pro rodiče, atletické závody, přespávačka ve 

škole či školní výlet do Hradce Králové. Věříme, že si ten konec školního roku 

tímto zpestříme… 

Na závěr bychom chtěly popřát dětem i vám ostatním krásné prázdniny, 

spoustu nových zážitků a dávejte na sebe pozor. Budeme se na vás v září těšit! 
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Ukázka prací žáků naší školy na téma Léto a prázdniny. 

 

Léto mám nejradši, prázdniny jsou nej. 

Svítí slunce, jdeme ven. 

Pojedeme k babičce, udělá nám lívance. 

Pojedeme do Rakouska, tam jsou pěkné hory 

Pojedeme na výlet, je to v Českým ráji. 

Už jedeme domů, vůbec nám to nevadí. 

Škola už je za dveřmi, už se tam moc těšíme! 

Autoři: Leontýnka Urbanová, Nikolka Táflová 

 

Léto máme všichni rádi. 

Já i moji kamarádi. 

Maminka má zase čas. 

Až se vrátí z práce, obejme nás. 

Každá škola má svůj konec, 

právě teď v ní zvoní zvonec. 

Všichni jsme se těšili, 

na školu jsme mysleli. 

Z květů už jsou poupata, 

vzbudili se zvířata. 

Autoři: Jáchym Machek, Prokop Ač 

 

 

Zprávičky ze školičky 
 

Nový kalendářní rok jsme zahájili Pyžamovým dopolednem ve čtvrtek 9. 

ledna. 21. 1. jsme se 

zúčastnili 

environmentálního 

programu Ptáci v zimě, 

který dětem ukázal, jak 

se starat o ptáky 

v zimě a čím je krmit. 

Poslední týden 

v únoru nás navštívila 

Víla Srdíčková 

s pohádkou O mlsné 

ježibabě a ve čtvrtek 

27. 2. proběhl ve školce maškarní karneval, rodiče i děti to pojali velmi 

zodpovědně a tak přehlídka masek byla opravdu famózní. 
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Od 6. března začínáme jezdit se staršími dětmi na 

plavecký výcvik do Litomyšle.  

V úterý 25. března si naši předškoláci šli 

prohlédnout základní školu, kam většina ze sedmi 

odcházejících dětí po prázdninách nastoupí. Žáci 

a paní učitelky pro ně připravili program, který se 

dětem moc líbil. 

V termínu 8. - 16. 4. jsme pro děti připravili 

na zahradě MŠ jarní stezku, kde mohli rodiče 

s dětmi odpoledne plnit různé úkoly. 16. dubna 

proběhlo odpoledne s rodiči, kde si mohli 

společně vytvořit jarní dekoraci a posedět si při 

kafíčku a zákusku. 29. 4. nás opět navštívila Víla 

Srdíčková s pohádkou Včelka Bambulka.  

Ve středu 7. května jsme pozvali maminky, 

babičky a širokou veřejnost na místní sál, kde si 

děti připravily vystoupení ke Dni matek. 

Naplněný sál nás opět přesvědčil, že tato akce 

sem patří. Moc děkujeme za pomoc při organizování zaměstnancům Městyse 

České Heřmanice a Janu Rensovi za ozvučení. 

12. května jsme si vyrazili na celodenní výlet do Pardubic. Odjížděli jsme 

linkovým autobusem do Chocně, kde jsme přestoupili na vlak. V Pardubicích 

nás po nezbytné zastávce na svačinu, čekal program v Automatických mlýnech. 

Cestou jsme se zastavili 

v Tyršových sadech, 

kde si děti zadováděly 

na hřišti. Program 

s názvem Dinosauři a 

dávní obyvatelé 

zeměkoule byl velmi 

zábavný a poučný, děti 

si to moc užily. Při 

zpáteční cestě 

nechyběla zastávka na 

zmrzlinu a hurá domů. Bohužel dokonalost celého výletu trochu pokazilo 

hodinové zpoždění vlaku, ale i s tím jsme se poprali.  

V úterý 27. 5. jsme navštívili knihovnu v Litomyšli. Do konce roku nás 

ještě čeká pondělní výlet do Chocně, ve středu 4. 6. pořádáme v naší školce 

lehkoatletický trojboj malotřídních MŠ. Pozvání přijaly školky ze Sloupnice, 

Tisové, Zámrsku a Dobříkova, tak snad nám vyjde počasí. 
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Poslední akcí letošního 

školního roku je 18. 6. 

sportovní odpoledne pro 

rodiče s dětmi, kde proběhne 

rozloučení s předškoláky, 

kteří, pokud budou chtít, 

mohou ve školce přespat. 

Celá odpoledne zakončíme 

opékáním špekáčků. 

Za celý kolektiv MŠ přejeme 

všem slunečné a pohodové 

prázdniny. 

                                  -jm- a -ej- 

 

TJ Sokol České Heřmanice 
 

Co se událo: 
 

Valná hromada 

proběhla na místním sále 11. dubna. Děkujeme všem, komu nejsme 

lhostejní, a přišli si poslechnout, co se za uplynulý rok u nás v Sokole událo (a 

že toho nebylo málo…). Výbor se ke všemu postavil čelem, byl připraven na 

kritiku i pochvalu.  Jak již bylo řečeno na valné hromadě – nikdo nám nedal 

návod, jak to dělat, a proto se všichni snažíme dělat to nejlepší,  co je v našich 

silách.   

 

 Přednáška – Medikem v Keni 

25. dubna se na 

obecním úřadě konala 

zajímává přednáška o 

africké nemocnici v Itibu. 

Přednášející Kateřina 

Hájková a Filip Otepka si 

vytvořili domácí 

atmosféru a zodpověděli 

tak spoustu otázek, které 

zajímaly naše posluchače, 

kterých přišlo bohužel jen 

pár. 

Moc děkujeme dnes 

již oběma lékařům za 
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přednášku a pro ty, co se nemohli účastnit a poslechnout si je, přidáváme číslo 

účtu a QR kód, kam můžete kdykoliv přispět na vybavení nemocnice v Itibu.  

Děkujeme. 

 

Čarodějnice 

30. dubna se na místním hřišti uskutečnilo tradiční pálení čarodějnic.  

Letos to však bylo trochu jiné, komunitní škola si pro děti připravila 

čarodějnickou stezku, která děti moc bavila a spolu s krásným počasím 

přilákala více než 30 dětí. Akci zaštítili jako již každoročně volejbalisté s 

nohejbalisty.  

K poslechu nám zahrál na kytaru Jarda Marcal a v pozdních hodinách 

jsme konečně využili naše plynové ohřívače, které si všichni moc pochvalovali. 

Kdo si tuto akci nenechal ujít a dorazil, výborně se pobavil. 

 

Na co se můžete těšit:  

 
·   DĚTSKÝ DEN 15. června 

· POUŤOVÝ TURNAJ (OSLAVY ZNOVUZALOŽENÍ FOTBALU) 26. 

července 

·   JÓGA – od září  

 

Pro více informací sledujete také naše sociální sítě, kde Vás o všem včas 

informujeme.  
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Zprávy z našich fotbalových oddílů: 
 

Fotbal muži  

Jarní část letošní sezóny opět doznala změn v kádru. Nejcitelnější změna 

nastala v brance, kde nás opustil gólman Tomáš Konejl. Jako náhradu se 

povedlo přivést z Morašic podobný typ brankáře, Jana Špinara, který plní také 

roli druhého brankáře ve futsalovém Nejzbachu. Z Chocně se nám podařilo 

uskutečnit hostování mladého silově založeného Milana Vítka, z Cerekvice 

Lukáše Korčáka a Marka Kroulíka, který momentálně nikde delší dobu nehrál. 

Dále nám do některých zápasů pomáhá i náš gardista Martin Ač.  

Do jara se nastupovalo s nadějí vyššího počtu hráčů oproti podzimu, ale 

výsledky a herní projev v některých fázích zápasů nás nemohly těšit. Nutno 

dodat, že hned v prvním utkání na půdě houževnatého Janova se zranil náš 

kapitán David Bárta a to bylo citelnou ztrátou nejen v tomto zápase, ale i 

v nadcházejících utkáních. V tomto utkání se také projevily chyby sudích, které 

napomohly výsledku 3:1 pro domácí Janov.  

V dalších zápasech nebylo moc co hodnotit, většina utkání byla stejná. 

Snaha se našim fotbalistům nedá upřít, až na hodně nepovedené domácí utkání 

s Poličkou, které jsme prohráli potupně 2:10.  
   

Aktuální část sezóny přináší pro náš tým nepříjemné výsledkové období. I 

přes solidní výkony na hřišti se nedaří proměnit herní převahu v potřebné body 

a tím jsou beznadějně poslední. Hráči makají, drží se taktiky trenéra a často i 

diktují tempo zápasu, ale soupeři jsou zatím efektivnější v zakončení a 

využívají i drobných chyb.  

Tým se však nevzdává, atmosféra v kabině zůstává i přes prohry bojovná 

a všichni věří, že se štěstí brzdy přikloní na jejich stranu a alespoň pro lepší 

pocit se podaří v posledních utkáních uhrát nějaký ten bod. 

Fotbal je hra detailů a někdy rozhodují jen centimetry nebo jeden 

neproměněný brejk. Důležité je, že výkon jde správným směrem a podpora 

fanoušků je žene kupředu. Sezóna ještě nekončí a zlom může přijít kdykoliv….   

 

Fotbal děti  
 

Bambíny 

Od dubna začaly trénovat opět 

dvakrát týdně venku na fotbalovém 

hřišti, konečně se tak mohou lépe 

soustředit a trénovat na svoji sezónu, 

která se jim zatím velmi daří, prohry 

zažívají minimálně, což je paráda, a 

tým si všechny zápasy moc užívá. 
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Mají za sebou turnaje v Sopotnici, Letohradě, Rudolticích, na domácí půdě a ve 

Vysokém Mýtě.  

Závěrečný turnaj je čeká v Letohradě, budeme jim držet pěsti, ať mají 

štěstí alespoň jako doposud.  

 

Mladší a starší přípravka 

Také od konce března vyběhla na trávník fotbalového hřiště, kde se snaží 

zdokonalovat ve svých dovednostech. Sezóna se jim zatím moc nedaří, bohužel 

je opustila chuť bojovat, ale 

věříme, že vše se v lepší obrátí. 

Během této části sezóny 

navštívili turnaje v Červené Vodě, 

Dolní Čermné, České Třebové, 

Ústí nad Orlicí, Sloupnici a 

několikrát si zahráli i doma. Na 

závěrečný turnaj vyrazí do 

sousední Sloupnice, kde doufáme, 

že se jim bude dařit a ukážou, co 

v sobě mají. 

Na závěr si nemůžu odpustit 

krátký příspěvek o naší hráčce 

Lauře Novákové, které se povedlo díky její píli a snaze něco neskutečného. Na 

krajském kole výběrů, kterého se zúčastnila 

s výběrem hráčů Ústí nad Orlicí, byla oslovena 

skautem svého vysněného klubu AC Sparta Praha, 

aby se zapojila do sezóny s dívkami v Praze. Ve 

svých 10 letech se tedy dostala do oblíbeného klubu, 

kde nyní trénuje a hraje zápasy dle svých časových 

možností. V několika zápasech ukázala své gólové 

útoky a předvedla úžasné výkony, zatím se jí daří a 

trenér klubu je s ní spokojený.    

Je příkladem pro všechny, že i malá holka 

z vesnice si může plnit sny a jít si za nimi. Nyní 

spolu s tréninky na domácí půdě trénuje již ve 

zmíněné Praze, ale také za dívčí tým v Pardubicích. 

Vše má před sebou, čeká ji dlouhá cesta a tvrdá 

práce, ale věříme, že se nenechá odradit a půjde si za 

svým. 

Jsme na ni neskutečně pyšní, dělá krásné jméno našemu klubu.  

 

  Za TJ Sokol LN a část výboru  
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Cyklopouť 2025 
 

 Starodávnou židovskou tradicí bylo každých padesát let narovnávat 

společenské postavení jednotlivců v rámci celé komunity. Byla nabídnuta 

svoboda všem obyvatelům země. Ten rok se propouštěli otroci, odpouštěly 

dluhy, navracely pozemky. Ve středověku se k této velkorysé zvyklosti přidal 

také křesťanský svět vyhlášením jubilejních roků. Každých 25 let se 

připomínalo milosrdenství, odpouštění, osvobození nejen to fyzické, ale i 

vnitřní duchovní.  Takovým rokem vyhlásil papež František ten letošní. Důvodů 

mimo tradici měl mnoho - válku na Ukrajině, v Gaze, autoritářské snahy 

mocných na východě i západě, touhy jednotlivců i celých států ovládat místo 

pomáhat. V souvislosti s jubilejním rokem se především v Římě, ale i po celém 
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světě otevírají „svaté brány“ - vybrané vstupy do kostelů s výzvou ke vstupu 

všem lidem. 

 Pro hlavní cíl každoročního putování si 

heřmaničtí cyklopoutníci vybrali dvě svaté 

brány v Orlických horách. Po vysídlení 

německého obyvatelstva (650 obyvatel) 

zanikla obec Jedlová, zůstalo jen několik 

rekreačních objektů a 300 roků starý barokní 

kostel svatého Matouše, který 50 let chátral.  

V devadesátých letech byla zahájena jeho 

postupná oprava. Dnes celoročně otevřený 

poskytuje možnost odpočinku turistům a je 

krásnou tichou lokalitou pro přemýšlení o 

životě.   Druhým cílem byla mariánská kaple 

v Rokoli nedaleko Nového Města nad Metují 

s pramenem legendou opředenou zázračnou 

vodou.  

  Podobně jako na všech předchozích 

poutích vedlejších cílů, se snahou poznat 

krásy naší země, bylo mnohem více. Na energií nabitá elektrokola jsme nasedli 

v chladném sobotním ránu 24. 5. a vydali se trasou navigátora Jana přes 

Choceň, Postolov a Číčovou do Kostelce nad Orlicí a Solnici. Seniorská svěžest 

i radost z pohybu umožnily poobědvat v Solnici U kocoura. Dál se už jelo jen 

do kopce. Z celkových 63 km s převýšením 

730m se většina stoupání odehrála zde. Na 

skromně zařízenou chatu jsme dorazili 

kolem 17. hodiny a byli vděčni za nabídnuté 

přístřeší, očistu i připravené „boloňské 

špagety“ k večeři.  Po chvíli strávené u sv. 

Matouše jsme ještě s místními ochutnali 

uspávající Dornfelder a odpočati ráno 

putovali k Rokoli. Slunce s členitým terénem 

nás rychle zahřálo, a protože jsme měli 

dostatek času, zastavili jsme se v Dobřanech 

na právě probíhajících závodech v autokrosu 

mládežnických kategorií. Na oběd do 

Slavoňova přijeli už další poutníci – ti 

automobiloví. Společně jsme si prohlédli 

renezanční dřevěný kostel národní kulturní 

památku z poloviny 16. století a vydali se do 

Rokole. Zde se přidali další 4 cyklopoutníci 

a několik automobilových pocestných. Z 
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naší svatojakubské farnosti nás nakonec bylo 25. Po návštěvě kaple P. Marie 

všichni ochutnali uzdravující vodu a cyklisté se za mírného deště vydali do 

pohádkově posazeného Nového Města nad Metují. Krátká večerní prohlídka 

města ukončila druhý den.  

 V pondělí ráno jsme vyjeli objevovat krásy a zajímavosti Dobrušky a 

Opočna. Vkusně renovovaný dům F. L. Věka, opravená synagoga i kostel sv. 

Václava určitě stály za zhlédnutí, stejně jako opočenský zámek s nádherným 

parkem. Někteří ochutnali vyhlášenou zmrzlinu a cestou do Kostelce všichni 

obdivovali nedozírné pohledy na Krkonoše, Orlické hory, Potštejn, Kvasiny aj. 

Poslední společnou noc jsme strávili v příjemném penzionu U Hubálků v 

Kostelecké Lhotě. Domů jsme přes bošínskou oboru dorazili v úterý v poledne 

příjemně unaveni, obohaceni o bližší poznání svého okolí i o umění soužití s 

druhými v radosti i nepohodě. 

       -jc- 

  

Postřehy z čapího hnízda 
 

V minulém čísle jsem končil větou „Kde se ti „naši“ v současné době 

potulují, sice nevíme, ale určitě již nejsou daleko“. To jsem netušil, jak blízko 

jsem pravdě.  

Po vyjití prvního čísla letošního Heřmánku postupně nastoupily poměrně 

teplé dny a bylo jenom otázkou času, kdy se objeví. 

Už bylo na čase, protože o materiál z hnízda se začaly vehementně 

zajímat kavky, které ho pomalu rozebíraly a svůj stavební materiál odnášely 

někde do prostoru věže kostela. Vše má ale svůj konec.  

Ten první - čáp pan Heřman dorazil v neděli 23. 3. ve 12.44 hodin, 

prakticky v ten samý den, jako minulý rok. Čápice paní Heřmanová na sebe 

oproti loňsku nechala čekat jenom o jeden den déle a doletěla dopoledne ve 

čtvrtek 27. 3. v 11.10 

hodin. A hned začalo to 

počáteční dění a konání - 

páření, úprava a dostavba 

hnízda, nebo obráceně, až 

zhruba do 8. května. Od 

tohoto dne bylo možné 

pozorovat nepřetržité 

sezení jedním, nebo 

druhým na hnízdě, což bylo 

neklamným znamením, že 

mají „nasazeno“ a cca za 

31 dní můžeme vyhlížet 

Ještě něco by to chtělo.... 
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nový život ve hnízdě.  

Během sezení občas vyhnali nějakou tu cizí „kontrolu“, ale hlavně 

průběžně upravovali hnízdo. Letos to mají velice jednoduché – nějaké ty 

klacíky uzmou v kontejneru a potřebnou měkkou vystýlku jim připravil pan 

starosta na louce hned pod hnízdem jejím posečením.  

Kolikrát odtud pan Heřman odnášel plný zobák. A zajímavé je ho 

pozorovat při „loupeži“ v kontejneru. Co to někdy dalo přemýšlení, jak s tím 

lupem z něho odlétnout 

zpět na hnízdo. Ale 

pokaždé se podařilo.  

Měsíc uplynul a my 

jsme 11. května 

zpozorovali, že vyvrhují 

potravu – ve hnízdě musí 

být tedy nový život! A 

opravdu. O dva dny 

později jsme to mohli 

potvrdit a doložit – je 

v něm a dokonce 

dvojnásobný! Paráda!  

A o další dva dny později už s plnou jistotou potvrzujeme, že jsou ve 

hnízdě celkem tři nové životy a že to jsou pěkní dravci hladovci. 

Přes půl týdne museli zůstat bez našeho „dozoru“, což jim vůbec 

nevadilo, no a my jsme se po návratu nestačili divit, jak povyrostli. V současné 

době (v posledním týdnu května), kdy píšu tyto řádky, jsou tzv. z nejhoršího 

venku, a tak bude na rodičích, jak se jim bude dařit je vykrmovat, aby byla do 

dvou měsíců schopna létání. Ale to trochu předbíhám. 

Tak ať máte dost potravy a ať se vám daří dobře!   

Bohužel v některých okolních hnízdech jsou opět problémy a vyvstávají 

otázky, proč a kde je jaká příčina. Čas nám snad dá jasnější odpovědi. 

                      -jr- 

  

Ohlédnutí za ČASem 55+ 
 

Po neplánované přestávce v únoru (chřipková období) jsme se opět sešli 

poslední úterý v měsíci březnu a to u hezkého tématu Stylově v každém věku. 

Paní Bohdana Kobrová nám ne teoreticky, ale prakticky ukázala možnosti 

vkusného oblékání se pro každou příležitost, i v běžném dni. Např. jak si obléci 

halenku, aby na nás jen nevisela. Zastavila se u sportovního oblečení, kde 

doporučila „legíny“ opravdu jen pro sport. A v neposlední řadě nám poradila, 

co je součástí základního šatníku.  

Tak, který klacík bude nejlepší? 
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V dubnu nás čekalo téma 

vážnější – MUDr. Tomáš Cacek a 

Prevence nádorového onemocnění. 

Na vzniku nádorů se podílí 

řada faktorů prostředí i životního 

stylu. Primární prevencí je tedy 

především boj proti kouření, 

alkoholismu, znečišťování 

životního prostředí, dostatečný 

pohyb a zdravá strava. Z toho 

vyplývá, že největší částí je 

primární prevence mimo 

zdravotnický systém. 

Sekundární prevence znamená včasný záchyt onemocnění, které je 

léčitelné a mnohdy i vyléčitelné. Základem je aktivní vyhledávání nádorových 

onemocnění – patří sem zejména pravidelné gynekologické prohlídky 

(vyhledávání nádorů děložního hrdla), samovyšetření prsu a mamografie, test 

na krev ve stolici (vyhledávání nádorů tlustého střeva), vyšetření PSA v krvi 

(vyhledávání nádorů prostaty). Tato vyšetření obvykle provádí praktický lékař. 

Terciární prevence znamená v onkologii další sledování pacientů po terapii 

s cílem včas zachytit nové vzplanutí nemoci. 

Starejme se tedy aktivně o své zdraví! 

V květnu byl naším hostem pan. Ing. Josef Černý a téma znělo Známe 

houby nebo houby známe? 

Na Zemi můžeme vše živé zjednodušeně rozdělit do tří hlavních skupin, 

jsou to: živočichové, rostliny a houby. 

Houby a živočichové jsou spíše sourozenci, protože mají víc společných 

znaků. V České republice je asi 4500 druhů „velkých“ hub. Běžný návštěvník 

lesa pozná tak 10 druhů, houbař 20-30 druhů, zkušený houbař 100-200 druhů. 

Více jich určí jen mykologové specializovaní na určité druhy.  

 

Význam hub v přírodě 

Houby pomáhají vytvářet koloběh látek (života) na Zemi. Pokud by se 

uschlé trávy, keře a stromy zpětně nerozkládaly, byli bychom zavaleni 

hromadami suchých zbytků rostlin. Uvádí se, že houby rozloží cca 70% veškeré 

rostlinné hmoty, zbytek zajistí bakterie. 

Houby jako jídlo jsou známé od pradávna. Nejvíce se houby 

konzumovaly v době, kdy bylo málo jiných potravin. 

Řadíme je mezi dietetické potraviny. Uvádí se, že v ČR se v roce 2024 

sebralo k jídlu 17 tisíc tun hub. Samostatnou kapitolou v potravinářství je umělé 
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pěstování hub. Pěstuje se hodně druhů, většinou už průmyslovým způsobem. 

Odhaduje se, že se ročně ve světě vyprodukuje 24 milionů tun hub určených pro 

zpracování jako potravina. 

Houby můžeme používat nejen k jídlu, ale také jako prostředek k 

prevenci a léčení. Tyto houby nazýváme léčivými houbami, protože obsahují 

látky, u kterých byly zjištěny léčivé účinky na lidské zdraví, nejsou oficiálně 

vedeny jako léky, spíše jako houby s pozitivními účinky pro lidský organismus. 

Nově se začíná využívat dřevokazných (saprotrofních) hub k „výrobě“ 

různých obalových materiálů, výrobků podobných slisováním dřevěné štěpky a 

různých plniv; a nově i látek pro textilní obor. Jedná se o recyklaci organických 

látek bez přidávání různých chemických přípravků.  

V zemědělství a sadařství se již dneska využívají určité druhy hub k 

ochraně proti škůdcům a chorobám. Jedná se o biologickou ochranu rostlin. 

Chrání tím, že postřiky obsahují houby, které likvidují houbové choroby nebo 

zamezují pronikání výtrusů těchto hub do rostlin. V ochraně proti bezobratlým 

škůdcům se používají houby, které parazitují na hmyzu (entomopatogenní 

houby). Houby buď napadnou vajíčka, larvy nebo dospělé jedince nežádoucího 

hmyzu a zabijí je. 

Podle některých vědců je význam hub velký tím, že mohou pomoci 

zachránit planetu před ekologickou katastrofou. Je to dáno jejich schopností 

rozkládat organickou hmotu na jednotlivé prvky. Umí rozložit i plasty, včetně 

polyuretanu. Takových hub je zatím známých asi 50 druhů. Pokračují výzkumy 

s využitím hub jako prostředku, který dokáže vyčistit vodu znečištěnou 

ropnými produkty (oleje, benzín), od zbytků antibiotik, estrogenu z hormonální 

antikoncepce, barev, pesticidů a dalších nebezpečných látek. Samotnou 

kapitolou je likvidace zamořené zeminy v různých průmyslových areálech.  

A příště si můžeme povídat o těch velkých houbách, které sbíráme v lese.  
 

       -mn- 

P.S. Přednášky byly i ve spolupráci s Komunitní školou České Heřmanice 

 

 

Komunitní škola a ČAS 55 + 
 

Co nás čeká? 

Na začátku prázdnin, trochu tedy atypicky, 

konkrétně v  úterý 1. 7. 2025 v 18 hodin, se sejdeme  

a trochu si rozhýbeme plosku nohy jako prevenci 

bolesti nohou, ale i zad. Všichni asi víme, že na 

plosce nohy jsou akupresurní místa, a my se je 

pomocí tenisového míčku naučíme aktivovat. 

S sebou, pokud máte, si vezměte tenisový míček 
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(možné bude i zapůjčení), z vlastní zkušenosti opravdu doporučuji.  
 

V novém školním roce bychom zkusili zapojit se do virtuálních kurzů 

Univerzity třetího věku… Popřemýšlejte ☺ 
 

Také bychom se chtěli více hýbat a zkusit jeden den v měsíci turistiku… 

Popřemýšlejte ☺ 

       -mn- 
 

 

Komunitní škola České Heřmanice 
 

• V sobotu 5. dubna jsme uspořádali na sále Velikonoční 

jarmark. Jako každoročně jste mohli posedět v kavárničce a přitom si 

pochutnat na chlebíčku či zákusku. Děti se zabavily v tvořivé dílničce. Na 

jarmarku samozřejmě nechyběli ani prodejci s velikonoční tématikou. 
 

• Na Velký pátek jsme chtěli tradičně uspořádat putování za pokladem. 

Bylo přihlášeno přes 30 děti. Ale kvůli nepříznivému počasí byla akce 

zrušena. Náhradou byla akce na čarodějnice ve spolupráci s TJ Sokol, kde 

na místním hřišti byla připravena čarodějnická stezka.  
 

• Komunitní škola pořádá kroužek Keramiky, o tento kroužek poslední 

dobou je opravdu velký zájem. Kroužek navštěvují děti ze školky i ze 

školy, ženy z Heřmanic, Sloupnice a z Horek.  Během týdne tak projde 

keramickou dílnou skoro 60 účastníků. V naší dílně vyráběly i děti ze 

školy výrobky na oslovu ke Dni matek. 
 

• 12. května proběhla Valná hromada Komunitní školy pro členy KŠ. 
 

• Chceme Vás pozvat na akci spojenou s oslavou Dne otců.  Akce se koná 

v neděli 22. 6. od 15h. Start bude u Obecního úřadu, trasa plná úkolů 

povede k hájovně na Horka. U hájovny bude možnost opečení buřtů nebo 

jiné dobroty. 
 

• 5. 7. chceme uspořádat ve spolupráci s hasiči z Českých Heřmanic 

přespávačku na Borové ve stanech. Má to být akce na oslavu k ukončení 

školního roku. Více informací bude na stránkách. Akce se bude konat 

pouze za příznivého počasí. 
 

• Třetí týden v červenci Komunitní škola pořádá příměstský tábor na téma 

Indiáni. Na tábor se mohou přihlásit děti od 4 let do 11 let, ale bohužel 

kapacita tábora byla už naplněna. Děti čeká plno zajímavých aktivit, 

tvoření a hlavně hodně zábavy. 

         -lv- 



 19 

 

 

Ukliďme Česko – Ukliďme České Heřmanice 
 

V letošním roce jsme se opět připojili k celorepublikové akci Ukliďme 

Česko, a to v sobotu 29. 3. 2025. 

Několik dní před naší pracovně úklidovou sobotou nás předešla SÚS 

(Správa a údržba silnic) a její zaměstnanci uklidili kolem silnice z Chotěšin do 

Netřeb.  

Na nás však zbylo ještě asi 12 pytlů odpadků z příkopů kolem silnice 

České Heřmanice – Borová, České Heřmanice – Tisová, Chotěšiny – 

Chotěšinky – Borová, Chotěšiny – Voděrady. 

Moc velké díky vám všem dospělým i dětem.  

       -mn- 

 

80. výročí osvobození Československa 
 

Ve čtvrtek 8. 5. 2025 jsme si i v Českých Heřmanicích připomněli 80. 

výročí ukončení 2. světové války. 

U pomníku padlých, kde čestnou stráž drželi hasiči, jsme se sešli v 10 

hodin. Následně byl položen věnec, minuta ticha, proslov pana starosty, ve 

kterém vzpomněl i pana Diviše z Podšvábí a zdůraznil nutnost stále, i v dnešní 

době, usilovat o mír. Čtením z místní kroniky jsme se vrátili do posledních 

měsíců a dnů konce války, k utrpení lidí, kteří v tisících prošli Českými 

Heřmanicemi a z nichž někteří jsou pochováni na našem hřbitově, dále k zápisu 

o kapitulaci Německa 8. 5. 1945, o příjezdu prvních ruských vojáků 10. 5. a o 

znovu ustanovení národního výboru 15. 5., kdy byl starostou zvolen p. Jan 
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Šplíchal, č. p. 30. Pietní akce zde byla ukončena českou hymnou v podání Ivy 

Kučerové. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Potom jsme se ještě vydali na katolický hřbitov položit kytici na společný 

hrob obětí pochodu smrti jako výraz úcty k oběti jejich života. Modlitba Otče 

náš celou akci ukončila.  

       -mn- 

 

Hasičské zprávy 
 

V sobotu 24. května proběhlo okrskové kolo v požárním sportu ve 

Vračovicích. Muži z Českých Heřmanic se umístili na 3. místě. Ženy se 

umístily na 5. místě. 

V pátek 30. května 

proběhl v okolí Horního 

rybníka branný závod. 

Letošního ročníku se 

zúčastnilo 23 dětí. Večer 

jsme u hasičské zbrojnice 

smažili tradiční bramboráky. 

Letos se jich snědlo cca 200 

ks. 

V sobotu 26. července 

budeme opět zajišťovat 

občerstvení na Staročeském 

pouťovém jarmarku. Všichni jste srdečně zváni na grilované pochoutky. 

       -př- 
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V dubnu zemřely paní Jindřiška Židová z Českých Heřmanic a paní Ludmila 

Karlíková z Borové. 

 

 
 

Sbor pro občanské záležitosti informuje 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

        -ak-  

  

                                                

Informace z úřadu městyse 
 

Zrušení rozesílání informačních SMS – aplikace ÚŘAD V 

MOBILU 
Příjemci SMS zpráv s aktualitami z úřadu městyse a informacemi o 

kulturním a sportovním dění v našem městysu POZOR!!! Od 1. 9. 2025 dochází 

ke zrušení zasílání těchto SMS!!! Pokud i 

nadále chcete být informování o veškerém 

dění v našem městysu, nainstalujte si do svého 

chytrého telefonu nebo tabletu aplikaci ÚŘAD 

v MOBILU, díky které vás budeme moci 

informovat o všem dění v městysu a už nikdy 

vám nic důležitého neunikne. 

Kromě sledování aktuálních zpráv se 

přímo v aplikaci můžete také zapojit do 

zlepšení situace v našem městysu. 

Můžete snadno nahlásit jakýkoliv podnět či závadu přímo na úřad městyse. 

V březnu oslavil své životní jubileum 70 let pan Zdeněk Kysilka 

z Českých Heřmanic.  

V dubnu oslavili své životní jubileum 60 let paní Jana Hudečková 

z Českých Heřmanic, 70 let pan Josef Brokeš z Českých Heřmanic a pan 

Václav Vágner z Borové a 80 let paní Marie Plachetková z Českých 

Heřmanic. 

V květnu oslavili své životní jubileum 60 let pan Josef Šváb 

z Českých Heřmanic a 75 let paní Helena Němcová z Českých Heřmanic.  

 

Jménem redakce jubilantům gratulujeme a přejeme hodně zdraví do 

dalších let. 
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Můžete tím usnadnit a urychlit jeho řešení a pomoci tak vylepšit své 

okolí.            

Budete vždy včas informovaní a už Vám nikdy nic neunikne. 

Informace z úřadu – upozornění na odstávku vody, uzavírky silnic, výpadky 

elektřiny, plynu, změny úředních hodin, upozornění na termíny a povinnosti 

apod. 

Kulturní a sportovní akce – pozvánky na kulturní akce, sportovní události, 

akce pro seniory apod. 

Prodejní akce – prodej kuřic, krmných směsí, ovoce, zeleniny... 

Krizové hlášení – při krizových situacích zajisté oceníte to, že dostanete 

neprodleně zprávy, které vás budou ve správný moment informovat, ať jste 

kdekoliv (povodňové nebezpečí, varování před výkyvy počasí, krizové řízení) 

Tato služba je pro vás zcela ZDARMA 

Nainstalujte si Mobilní aplikaci ÚŘAD v 

MOBILU, kterou najdete na Google Play nebo 

App Store. Naskenujte jeden z QR kódů do 

aplikace ve Vašem telefonu a klikněte na odkaz, 

který se Vám nabídne. Aplikace Vám nejenom 

ulehčí přístup k informacím, které vás zastihnou 

kdekoliv, ale její pomocí můžete pomáhat 

vylepšit své okolí, prostřednictvím nahlášení podnětů a závad. 

 

Informace starosty 
 

Naše hospůdka znovu ožije! 
Jak jste si možná již přečetli ve zprávičkách ze zastupitelstva, k 31. 

březnu 2025 skončila nájemní smlouva předchozímu nájemci budovy 

pohostinství. Po převzetí prostor bylo zřejmé, že je potřeba provést některé 

úpravy. Během května se tak společnost pana Lexy postarala o novou výmalbu, 

aby bylo vše připraveno pro nového provozovatele. Následovaly prohlídky se 

zájemci o pronájem a máme pro vás skvělou zprávu – nový nájemce byl 

úspěšně vybrán! V červnu by s ním měla být podepsána nájemní smlouva a my 

všichni se tak snad můžeme těšit na opětovná setkání a příjemné chvíle v naší 

oblíbené hospůdce. 

 

Nové pěšinky pro vaše toulky přírodou. 
Mnozí z vás, kteří rádi prozkoumáváte okolí Heřmanic, jistě již vloni 

ocenili prosekané cestičky. Jedna vedla krajní částí pole u mlýna a druhá po 

louce za Heřmanicemi směrem na Borovou. Letos jsme po dohodě se ZOD 

Zálší připravili další příjemnou trasu pro vaše procházky. Nová pěšinka začíná 

u altánku na Fitstezce a vede směrem na Podšvábí. Upozorňujeme, že tato trasa 

zatím není zcela vhodná pro kočárky. Z Podšvábí pak můžete svou procházku 



 28 

 

 

protáhnout až do Tisové. 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
A to není vše! V plánu máme také protažení cestičky kolem mlýna až do 

Netřeb, která by vedla podél Velkonetřebského rybníka. Tato část však bude 

zpřístupněna až po prvním sekání trávy. Je důležité zmínit, že se nejedná o 

oficiální turistické stezky ani upravené chodníky, ale o jednoduše posekané 

pěšinky, které vám umožní vyrazit na procházku a vyhnout se frekventovaným 

silnicím. 

 

Záhadné značky v okolí? 
Rozluštění je tady! 

Možná jste si při svých 

výletech v okolí rybníků 

směrem na Tisovou všimli 

nových značek – bílého čtverce 

s modrým trojúhelníkem – a 

vrtalo vám hlavou, co asi 

znamenají. Přinášíme vám 

odpověď! Jedná se o značení 

trasy Tisovské kolostezky, která 

je nově součástí sítě Kolostezek v rámci Mikroregionu Vysokomýtsko. Pokud 

byste se chtěli o těchto Kolostezkách dozvědět více, navštivte webové stránky  

https://kolostezky.cz/. 

 

Nové osvětlení u katolického hřbitova 
Na základě vašich žádostí jsme nechali před bránou katolického hřbitova 

nainstalovat nové solární veřejné osvětlení. Věříme, že toto vylepšení přispěje k 

vašemu většímu komfortu a bezpečnosti při pohybu v těchto místech, zejména v 

podvečerních a večerních hodinách. 

https://kolostezky.cz/
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Věřím, že vás tyto novinky potěšily a že nové možnosti pro volnočasové 

aktivity, znovuotevření hospůdky i vylepšení u hřbitova přispějí k ještě 

příjemnějšímu životu v naší obci. 

       -ms a pl- 
 

Telegrafické zprávičky z jednání zastupitelstva 
 

Dne 27. 2. 2025: 

 

ZM schválilo: 

• schodkový rozpočet městyse pro rok 2025 v paragrafovém znění. Příjmy 

14.810.800 Kč a výdaje jsou 19.080.800 Kč, splátka půjčky 600.000 Kč s 

tím, že schodek ve výši 4.270.000 bude hrazen z přebytku hospodaření 

městyse z minulých let.  

• Dohodu o provedení záchranného archeologického výzkumu mezi 

městysem a Regionálním muzeem ve Vysokém Mýtě, jejímž předmětem je 

provedení v roce 2026 záchranného archeologického výzkumu vč. 

dokumentace a dalšího zpracování nálezů v rámci akce: České Heřmanice, 

přeložka STL plynovodu a uvolnění prostoru pro výstavbu za cenu 15.000 

Kč. 

• nabídku od Milana Halamky, Proseč na zhotovení fasádních prvků z TiZn 

na objektu Sýpky v Českých Heřmanicích v ceně celkem 168.111,35 vč. 

DPH. 

• nabídku spol. Rydo spol. s.r.o., Česká Třebová na zhotovení parkovacího 

stání pomocí zatravňovacích dlaždic na p.p.č. 5/2 v k.ú. České Heřmanice 

mezi oplocením pomníku a příjezdovou komunikací za cenu 185.302 Kč vč. 

DPH. 

• pořízení betonového pingpongového stolu s příslušenstvím, 2 ks betonových 

laviček do MČ Chotěšiny z participativního rozpočtu na rok 2025 do 

celkové ceny 70.000 Kč vč. DPH. 
 

ZM jednalo: 

• o předloženém návrhu podmínek pronájmu pohostinství. Vzhledem k  

doplňujícím otázkám ZM k danému návrhu, bude tento bod opětovně 

projednán na dalším jednání ZM. 

• o žádosti o prodloužení nájemní smlouvy na části parcel č. 9/8, 9/4 a 346/2 

v k.ú. České Heřmanice. ZM pověřilo starostu vyvěsit záměr na pronájem 

pozemků.  
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace starosty o: 

- vývoji prací na publikaci o Českých Heřmanicích k výročí obce. Původně 
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plánovaná publikace s historií naší obce od staré historie – archeologické, 

přes středověk, až do novověku se ukázala jako časově nereálná, proto je 

nyní návrh na publikaci v podobě knihy, která by pojednávala o době po 

roce 1989, jejíž součástí by byla i kapitola o archeologických nálezech 

(prehistorie v obci). Na tvorbě knihy přislíbil spolupráci PhDr. Vích 

(prehistorie) a PhDr. Dušek (ostatní).  

- dotačních možnostech na opravu soc. zařízení v ZŠ České Heřmanice. Pro 

dotace z MMR nesplňujeme podmínky. 

- přehledu produkce a nákladů spojených s odpady. 

- připravovaném prvním kole nákupu energií pro rok 2026 přes SMS ČR. ZM 

se shodlo na účasti. 

- stavu ovocného sadu u Podšvábu a lesů v majetku městyse.  

• Zápis z jednání 3. kontrolního dne, 22. 1. 2025 na akci: Projektová 

dokumentace – společná zařízení České Heřmanice, Vodohospodářská a 

protierozní opatření. 

• protokoly o výsledcích veřejnosprávních finančních kontrol za rok 2024 u 

místních příspěvkových organizací ZŠ a MŠ a u místních spolků SH ČMS – 

Sbor dobrovolných hasičů České Heřmanice, SH ČMS - Sbor dobrovolných 

hasičů Netřeby, SH ČMS - Sbor dobrovolných hasičů Chotěšiny, TJ Sokol 

České Heřmanice, z.s., Římskokatolická farnost České Heřmanice, 

Komunitní škola České Heřmanice, z.s. 
 

Diskuze 

P. Eliáš upozornil na potřebu opravy zábradlí a informačních tabulek na Naučné 

stezce v Borové. 

M. Novotná navrhla umístit na plakátnice městyse pravidla pro výlep plakátů. 

Dále navrhla zhotovení 300 ks keramických zvonečků pro 800. výročí městyse. 

J. Macek požádal o odstranění náletů v potoce v MČ Chotěšiny. 
 

Dne 10. 4. 2025: 
 

ZM schválilo: 

• závěrečný účet městyse za rok 2024 včetně zprávy o výsledku přezkoumání 

hospodaření městyse za rok 2024 bez výhrad 

• účetní závěrku městyse za rok 2024. 

• účetní závěrku příspěvkové organizace Základní škola České Heřmanice za 

rok 2024 a převedení hospodářského zisku do rezervního fondu. 

• účetní závěrku příspěvkové organizace Mateřská škola České Heřmanice za 

rok 2024 a převedení hospodářského zisku do rezervního fondu. 

• nákup travního traktoru SECO Starjet P6 4x4 Pro v ceně 290.700,00 Kč 

s DPH a dále sklopného vozíku NT4 od firmy S&E Solutions s.r.o., 

Litomyšl. 

• dodatek č. 5 k nájemní smlouvě uzavřené dne 22.4.2020 mezi městysem a 



 31 

 

 

Marií Vaňkovou, bytem xxx, na části pozemků č. 9/8 o výměře 651 m2, 9/4 

o výměře 588 m2, 346/2 o výměře 343 m2 v k.ú. České Heřmanice, zároveň 

se mění doba nájmu na dobu neurčitou. 

• směnnou smlouvu a smlouvu o věcném břemeni mezi městysem a Josefem 

Strnadem, bytem xxx jejímž předmětem je směna p.p.č. 4333/3 a p.p.č. 

4092 obě v k.ú. České Heřmanice. 

• návrh smlouvy o smlouvě budoucí o zřízení věcného břemene mezi 

městysem České Heřmanice, Povodím Labe, s.p., Hradec Králové a Státním 

pozemkovým úřadem, Praha. 
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace starosty o: 

- skončení Nájemní smlouvy mezi městysem a firmou Ghí od Srdce s.r.o., 

Vidlatá Seč v budově pohostinství České Heřmanice 99 ke dni 31.3.2025. 

ZM se shodlo na společné prohlídce prostor, aby bylo možné určit rozsah 

prací nutných k opětovnému pronájmu pohostinství (na výmalbu bude 

osloven p. Lexa odhadní cena 40.000 Kč). Dále ZM jednalo o podmínkách 

pronájmu těchto prostor. 

- tom, že nebylo doporučeno přesazení 3 líp z náměstí. Možné přesazení se 

týká pouze dvou stromů z 5, které mají být odstraněny z důvodu 

rekonstrukce křižovatky a z důvodu umístění na plynovodu. Toto přesazení 

bude vhodné udělat až při samotné stavbě, kdy bude vzhledem k 

prováděným zemním pracím možné zachovat větší kořenový val než v 

současnosti. U zbylých 3 by muselo být odstraněno velké množství 

kořenového valu a tím by se snížila možnost zakořenění stromu na jiném 

místě na minimální hodnotu. Je doporučeno stromy pouze odstranit.  

- aplikaci „Usnesení“ pro přípravu programu, zápisu a usnesení z jednání ZM.  
 

Diskuze 

starosta informoval ZM o nabídce na vypracování energetické koncepce pro 

městys České Heřmanice. ZM se většinově shodlo tuto nabídku nevyužít. 

M.Pekařová – upozornila na opadávající omítku v autobusové čekárně v místní 

části Netřeby. 

M.Novotná – upozornila na potřebu častějšího výsypu popelnice na plast na 

hřbitově, případně ji nahradit více objemovou popelnicí, dále podala ZM 

informace o plánovaní pietní akce k 80.výročí osvobození, která se bude konat 

8. 5. 2025 v 10:00 hodin u pomníku před čp. 75. 

T. Jeřábek – upozornil na špatný stav místní komunikace 22c v místní části 

Netřeby (MK směrem k obci Horky). Uvedl datum pořádání branného závodu a 

oslav sv. Floriána 30. 5. 2025 a oslav 140. let výročí založení SDH České 

Heřmanice 20. 9. 2025. 
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Dne 15.5. 2025: 
 

ZM schválilo: 

• Smlouvu mezi městysem a Pardubickým krajem o poskytnutí dotace v 

rámci Programu obnovy venkova Pardubického kraje, jejímž předmětem je 

účelové poskytnutí neinvestiční dotace z rozpočtových prostředků 

Pardubického kraje na akci „Oprava MK 21c-2 - Netřeby“ ve výši 120.000 

Kč. 

• Smlouvu o zřízení užívacího práva v rámci stavby „Přeložka STL 

plynovodu a uvolnění prostoru pro výstavbu, České Heřmanice“ mezi 

městysem a Pardubickým krajem v zastoupení - Správa a údržba silnic 

Pardubického kraje. 

• Veřejnoprávní smlouvu o poskytnutí programové účelové dotace z rozpočtu 

Pardubického kraje Program podpory jednotek sboru dobrovolných hasičů 

obcí Pardubického kraje na rok 2025 - Podprogram A - Pořízení a oprava 

požární techniky a věcných prostředků požární ochrany k zajištění 

akceschopnosti jednotek SDH obcí č. OKŘ/25/21064 mezi městysem a 

Pardubickým krajem jejímž předmětem je poskytnutí účelové dotace, určené 

na nákup zásahových oděvů a zásahové obuvi do výše 70% ze skutečných 

celkových nákladů, maximálně však 24.000 Kč. 

• výjimku z nejnižšího počtu žáků pro školní rok 2025/2026 v Základní škole 

České Heřmanice, stanoveného v prováděcím právním předpisem s tím, že 

se zřizovatel zavazuje uhradit zvýšené výdaje na vzdělávací činnost školy, a 

to nad výši stanovenou krajským normativem. Minimální počet žáků v 

základní škole bude ve školním roce 2025/2026 34. 

• obsah návrhu Kupní smlouvy se smlouvou o zřízení předkupního práva 

mezi D.M., Fplan projekty a stavby s.r.o. a Městysem České Heřmanice na 

p.p.č. 2016 v k.ú. Chotěšiny. 
 

ZM souhlasilo: 

• s pořízením aplikace Usnesení pro přípravu jednání ZM a následnou tvorbu 

a ukládání zápisu a usnesení od spol. Netsecurity s.r.o. a pověřilo starostu 

zajistit návrh smlouvy. 

• obsah textu Výzvy k podání nabídek na akci FVE městys České Heřmanice 

- Pořízení FVE a dále návrh Smlouvy o dílo na pořízení FVE v předložené 

podobě. 
 

ZM jednalo: 

• o žádosti o pronájem p.p.č. 1019/1 v k.ú. České Heřmanice za účelem 

uskladnění karavanů a přívěsných vozíků za auto. ZM se shodlo žádosti 

vyhovět a pověřuje starostu vyvěsit záměr a připravit nájemní smlouvu s 

2měsíční výpovědní lhůtou, podmínkou údržby pozemku a obvyklou cenou 

za pronájem pozemků ve vlastnictví městyse 1 Kč/m2. 
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• o předloženém návrhu pozemků a lokalit, které by mohly být zařazeny do 

žádosti o změnu využití lokality na Bydlení venkovské v rámci Změny č. 6 

Územního plánu městyse České Heřmanice. ZM s předloženým návrhem 

souhlasí a pověřuje starostu projednat tyto návrhy s pořizovatelem změny. 

• o žádosti o finanční podporu Centra J. J. Pestalozziho, o.p.s. ZM se shodlo 

žádosti nevyhovět. 

• o vývoji schvalování nového Zákona o pyrotechnice, který stanoví, že 

pyrotechnické výrobky (s výjimkou kategorie F1) nelze odpalovat ve 

vzdálenosti do 250 metrů od objektů, jako jsou nemocnice, domovy pro 

seniory, stacionáře, útulky, záchranné stanice, zoo, objekty k chovu zvířat a 

další. ZM zvažovalo náhradní prostory pro konání silvestrovského setkání 

spojeného s ohňostrojem. Po zvážení se však rozhodlo od objednání 

ohňostroje upustit a akci kompletně zrušit. 

• o pronájmu prostor v budově č.p. 99 - pohostinství. ZM pověřuje starostu 

vyvěsit záměr na pronájem těchto prostor a nechat vypracovat návrh 

nájemní smlouvy - nájem 1.000 Kč, plus energie, výpovědní lhůta 3 měsíce, 

otevírací doba 3 a 4 dny v týdnu, zajištění občerstvení při akcích městyse a 

místních spolků dle dohody ke konkrétní akci. 
 

ZM vzalo na vědomí:  

• Informace starosty o: 

 - schůzce s ředitelem SUS Pardubického kraje ohledně plánovaných 

akcích "Modernizace silnice II/317 České Heřmanice – průtah" a "Most ev. č. 

317-008 České Heřmanice a navazující opěrná zeď podél silnice II-317".  

 - zahájení řízení o povolení záměru "Polní cesta VC 8 a VC 9 v k.ú. 

České Heřmanice". 

- záměru zrušení zasílání SMS službou Úřad v mobilu. Zasílány by byly 

pouze krizové zprávy. ZM souhlasí s ukončením zasílání zpráv k 31.8.2025. 

 - vznikajících stezkách pro pěší v okolí městysu. 

- přibývajících pozemcích, které městys nově musí udržovat. Dříve se o 

tyto pozemky staraly občané na vlastní náklady a nadále již tuto činnost 

nechtějí nebo nemůžou vykonávat. 

 - výsledcích jednání valné hromady VAK Vysoké Mýto. 

- doporučené dotaci 200.000 Kč z havarijního programu na opravu sýpky 

a plánovaném zahájení prací v červnu 2025. 
 

Diskuze 

J. Němec se dotázal, jak pokračují jednání ohledně plánovaných stavebních 

parcel v Netřeby a v Českých Heřmanicích. Starosta informoval že v nejbližší 

době bude svolána pracovní skupina, kde se budou projednávat parcely v 

Českých Heřmanicích, na které již obdržel plán rozpočtu. Ohledně parcel v 

Netřeby se žadatelé od posledního jednání neozvali. 
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Za každý finanční dar moc děkujeme! 

 

Na vyžádání Vám bude na úřadu městyse vystaveno 

potvrzení o finančním daru do veřejné sbírky. 

Miloš Sobel, starosta městyse, a rodina Vaclových 
 

M. Novotná upozornila na potřebu údržby lavičky na katolickém hřbitově. 

Vznesla dotaz, zda jsou pravidla o umisťování plakátů i v ostatních místních 

částech. Prověří zastupitelé, pod které daná místní část spadá. Připomněla 

plánovanou renovaci starých kovových dveří do OD, která ještě není 

dokončena.  

J. Macek informoval ZM, že cesta na pozemku p.č. 2173 v k.ú. Chotěšiny 

vedoucí k domu čp. 15 je stále ve špatném stavu. ZM se shodlo konsultovat stav 

cesty s JD Dlouhým, jakým způsobem by se dala vzniklá situace řešit. Sdělil, že 

dřevo umístěné na uzávěru vody v Chotěšinách, je již odklizeno. Dotázal se na 

možnost umístění vývěsní tabule v části Chotěšinky. ZM se shodlo z důvodu 

malého využití nástěnku do Chotěšinek neinstalovat. Ohlásil změnu termínu 

pořádání Dětského dne v Chotěšinách - nový termín je stanoven na 7.6. 2025 od 

14.30. Na tuto akci požádal o zapůjčení obecního přenosného reproduktoru. 

Dotázal se na dodávku Pingpongového stolu, který má být v rámci 

participativního rozpočtu umístěn v místní části Chotěšiny. Asistentka starosty 

odpověděla, že dle vyjádření dodavatele je stůl zadán do výroby. 

                                  -ms a pl- 

 

Pomoc rodině Vaclových po požáru domu v části Netřeby 
 

Veřejná sbírka, vyhlášená Městysem České Heřmanice, osvědčení 

Krajského úřadu Pardubického kraje, č.j. KUPA-8156/2025-2 - Pomoc rodině 

Vaclových po požáru domu v části obce Netřeby, 
 

 potrvá do 31. 8. 2025. 
 

Účelem sbírky je pomoc rodině Vaclových, jejichž dům byl 1. 3.  2025 

zničen požárem a následně musel být zbourán. Rodina stojí před nelehkým 

úkolem zajistit si nové bydlení, ať už formou výstavby nového domu nebo 

nalezením jiné vhodné alternativy. Sbírka má za cíl pomoci s pokrytím nákladů 

spojených s likvidací následků požáru, demolicí, pořízením zničeného vybavení 

a především se zajištěním nového domova. 

Přispět můžete libovolnou částkou v hotovosti na úřadu městyse, nebo na 

sbírkový transparentní účet, který je zřízen pro tento účel u Komerční banky. 
 

131-3395320247/0100 
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Titul do Chotěšin 
 

 

Družstvo SDH Chotěšiny slaví historický úspěch – na okrskové soutěži 

ve Vračovicích -Orlově obsadilo poprvé první místo. Tento výsledek je 

odměnou za jejich dlouhodobou píli a týmového ducha. 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 
 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 


